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این روزها شاهد پدیده هایی در دنیای پول هستیم که در مقابل آن واکنش ها 
و رویکردهــای متفاوتی را می بینیــم. پدیده هایی مانند نات کوین و همســتر و 
تمایل مردم به این کوین ها که گفته می شــود ســبب شــده اند تعداد زیادی از 
افرادی که در فضای رمزارز فعالیتی نداشته اند وارد این فضا شوند و حتی برای 

خریدوفروش کوین های خود در صرافی های رمزارزی شروع به فعالیت کنند.
آمارهایی دربــاره ورودهــای جدید به واســطه نات کوین بــه فضای رمــزارز ارائه 
می شــود و عــده ای ایــن میــزان ورود کاربــر جدیــد را به فــال نیــک می گیرند و 
کوین هایی مانند نات کوین و همستر را کاتالیزورهایی برای آشنایی کاربران جدید 
با فضای رمزارز می دانند. برخی دیگر هم از پیامدها و ریسک هایی می گویند 
که این کوین ها ممکن است ایجاد کنند. در اغلب رسانه های تخصصی فقط 
شــاهد شــرحی بر ظاهر این کوین ها هســتیم و همچنــان مخاطب ســردرگم 
می ماند که چه اتفاقی در حال رخ دادن است، موضوع مهم است یا می تواند 

بدون توجه به این کوین ها به زندگی آرام خود ادامه دهد.
این وضعیت احساسات گوناگونی را در مخاطبان و دنبال کنندگان موضوع به 
وجود می آورد؛ احســاس عقب ماندن از یک پدیده، سردرگمی درباره آینده و 
گاهی نگاهی عاقل اندر سفیه داشتن به کسانی که غرق در پدیده مالی جدیدی 

شده اند.
برای ما که در حوزه مالی و فناوری فعالیت می کنیم این فضا بســیار آشناست. 
اولین تجربه شــخصی من به دهه 13۸0 و پدیده گلد کوئســت برمی گردد. بعد 
پدیده هایی مانند سکه ثامن یا پدیده شاندیز و نمونه های دیگری که مدتی مردم 
را به خود مشغول کرد؛ عده ای پولی به جیب زدند و عده ای ناکام و متضرر شدند.
درک اینکه چرا یک پدیده جهانی نو در یک جغرافیای خاص تب می شود نیاز 
به مطالعات اجتماعی دارد. قرار نیســت اینجا تحلیل کنیم که چرا ما جاذب 
چنین پدیده هایی هستیم، اما به نظرم ما در دل یک تحول جدی قرار گرفته ایم؛ 
تحولی که سال هاســت درباره آن شــنیده ایم، ولی یا تجربــه ای از آن نداریم یا 

تجربه هایمان انگشت شمارند.
ما بیت کوین را به عنوان یک سیستم پرداخت فردبه فرد شناختیم؛ رمزارزی 
که با آرمان حذف واسطه های مرکزی خلق شد تا سیستم پرداخت فردبه فردی 
ایجاد کند که هیچ ســازمان مرکزی توان دخالــت و مدیریت در آن را نداشــته 
باشد. به علل گوناگون تا به  حال چنین آرمانی تحقق نیافته و خیلی محدود 
و احتمالاً فقط در بین بیت کوین ماکسیمالیست ها تجربه پرداخت روزانه با 

بیت کوین اتفاق افتاده است.
امــروز آنچــه در پلتفرم ها به شــکل مبادله خودرو بــا نات کوین دیده می شــود 
شــاید در نگاه اول یک شــوخی بی مزه باشــد، اما با نــگاه یک آینده پــژوه، این 
آینده پرداخت است. درست است که نات کوین توزیع شده نیست و جایی در 
آرمان های بیت کوین ندارد و با گسترش آن در بین مردم هم نمی توانیم امیدوار 
باشیم که کاربرانش بلاکچین یاد بگیرند یا در رمزارز عمیق شوند، اما تمایل به 
مبادله با این کوین ممکن است نشان از این داشته باشد که پدیده پرداخت 
فردبه فرد با ابزاری خــارج از کنترل سیســتم مرکزی در ایران با ســرعتی بیش 
از سایر نقاط دنیا گسترش یابد. از کجا معلوم شــاید ما از پیشروان پرداخت 

فردبه فرد در دنیا باشیم.

مینا والی

مدیرمسئول

عکس جلد: نسیم اعتمادی
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اقتصاد نوآوری در هفته گذشته
تپسی:تپسیشاپگمانهزنیرسانههاست

برخــی رســانه ها خبــری مبنــی بــر اینکــه بــه 
زودی ســرویس جدیــدی توســط تپســی بــا 
نــام »تپسی شــاپ« راه انــدازی خواهــد شــد، 
منتشر کرده اند؛ به دنبال پیگیری های کارنگ 
از تپســی، روابط عمومی این مجموعه اعلام 
کرد، تپســی درباره ایــن موضوع هیــچ خبری 
اعلام نکرده و رســانه ها در انتشار این خبر به 
گمانه زنی و شــنیده های خود اکتفــا کرده اند. 
تپســی اعــلام کــرد بــه محــض قطعی شــدن 
خدمات جدید، به صورت رســمی موضوع را 

اعلام می کند. 

پایانکشمکشقیمتگذاریبلیتهواپیما

 
وزارت راه و شهرســازی، در پــی نامــه رئیــس 
دیــوان عدالــت اداری، از تعیین نــرخ و کنترل 
قیمت بلیت هواپیما منع شد. این تصمیم با 
تأکید بر اجرای رأی صــادره از هیئت عمومی 
دیوان عدالت اداری گرفته شده است. دیوان 
عدالت اداری اعلام کرد: »نرخ گذاری در حوزه 
حمل ونقل هوایی موضوع نرخ گذاری تکلیفی 
دولت قــرار نمی گیــرد و عرضــه و تقاضــا نرخ 

خدمات را تعیین می کند.«

انتشــارگزارشــیحــاویپیشــنهادهابــه
رئیسجمهورآینده

مرکــز پژوهش هــای اتــاق بازرگانــی ایــران بــا 
همــکاری اتــاق بازرگانــی تهران گزارشــی 
بــا عنــوان »آینــده اقتصــاد، تولیــد و بخــش 

رئیس جمهــور  بینش هــای  خصوصــی: 
آینــده و پیشنهادها« منتشــر کــرده و در آن 
ضمن ارائه تصویری از شــرایط فعلی کشور و 
چشم اندازهایی که می توان برای آینده در نظر 
گرفت، پیشنهادهایی به نمایندگی از بخش 
خصوصــی در راســتای بهبــود وضعیــت بــه 

رئيس جمهور آینده ارائه داده است.

بازداشت۴روزهیکشهروندبهدلیلخطای
دیوار

پلتفرم »دیــوار« اعلام کــرده که بــروز خطایی 
نرم افزاری در آن باعث شــده در پاسخ به یک 
استعلام قضایی، به اشتباه نشانی اینترنتی 
)IP( نادرســتی را گــزارش کنــد و موجــب 
بازداشــت یــک شــهروند بــه مــدت چهــار 
شبانه روز شود. دیوار ضمن عذرخواهی بابت 
این اشــتباه، اعلام کرده که با جبران خسارت 
و دلجویی توانسته رضایت شــهروند مذکور 
را جلب کند، اما احتمــال داده که این خطای 
نرم افزاری برای افراد دیگری نیز مشکلاتی به 

وجود آورده باشد.

ریالدیجیتالدرکیشعملیاتیمیشود

 
بانک مرکزی از عملیاتی شدن ریال دیجیتال 
در جزیره کیــش خبــر داد. طبق اعــلام بانک 
مرکزی مشتریان شبکه بانکی از تیرماه 1403 
می توانند بــدون اســتفاده از پول های کاغذی 
یا کارت   های بانکــی به ســادگی از طریق کیف 
پول ریال دیجیتال و تنها با اسکن بارکد تولید 
شده توسط نرم افزارهای ارائه شده، خریدهای 
خود را انجام داده و یا نسبت به انتقال وجه به 

کیف پول سایر مشتریان اقدام کنند.

فلایتودی،برترینفروشندهپروازهایامارات
درایرانشد

فلای تــودی رتبــه یــک فــروش پروازهــای 

هواپیمایــی امارات شــد. این پلتفــرم، فروش 
آنلاین خرید بلیت هواپیما، قطار و رزرو هتل 
را انجام می دهد. هواپیمایی امارات برنامه ای 
برای تقدیــر از شــرکت های گردشــگری که در 
فــروش بلیــت هواپیمایی ایــن ایرلایــن فعال 
هســتند در نظــر گرفتــه اســت. ایــن شــرکت 
هواپیمایی، هر ساله با اهدای تندیس هایی به 
برترین فروشندگان پروازهای خود در ایران، از 

خدمات آنها قدردانی می کند. 

برگــزاریالــکاماســتارزبــاحمایــتریاســت
جمهوریوسازمانفناوریاطلاعات

  
رویــداد الکام اســتارز در حاشــیه نمایشــگاه 
الکامپ امســال بــا حمایت معاونــت علمی 
ریاست جمهوری و سازمان فناوری اطلاعات 
کشور برگزار می شود. دبیر الکام استارز 1403 
در مصاحبــه بــا روابط عمومــی نصــر تهــران 
استقبال از این رویداد را خیره کننده دانسته 
اما آمار دقیق و روشــنی از تعــداد حاضران در 
این رویــداد ارائه نکرده اســت. بــه گفته دبیر 
الکام اســتارز ســالن های ۸ و 9 در اختیــار این 

رویداد قرار گرفته است.

رایزنینصــربــاوزارتارتباطاتبــرایحضور
پرقدرتدولتدرالکامپ۱۴۰۳

کم تر از دو هفته مانده بــه الکامپ، مذاکرات 
نصر کشور برای حضور دولت در این رویداد، 
در جریــان اســت. هفته گذشــته رضــا باقری 
اصل، معاون وزیر ارتباطات طی جلسه ای با 
حضــور رئیــس نصــر کشــور، سرپرســت 
دبیرخانه نصر کشور، دبیر نصر تهران و دبیر 
اجرایی الکامپ آخرین وضعیت برگزاری این 
نمایشگاه را بررسی کردند. در نتیجه مقرر شد 
نسبت به رایزنی برای حضور نهادهای دولتی 

اقدامات لازم انجام شود.

خبر
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در جایگاه یک فعال، بنیان گذار، مشاور، مدرس و دانشجوی دکترای مدیریت نوآوری، انتظارات و چشم اندازهایم از 
دولت آینده، بر پایه تقویت بنیان های اقتصاد دانش بنیان و حمایت از نوآوری های پایدار استوار است. در این راستا، در ادامه این 

یادداشت پیشنهادهایی را مطرح می کنم. 

پیشران های نوآوری: استراتژی های توسعه 
اقتصاد نوآور و دانش بنیان در دولت آینده ایران

دیدگاه

حمایتازکسبوکارهاینوپا:دولت باید با ارائه تسهیلات 
مالــی، معافیت هــای مالیاتــی و حمایت هــای قانونــی، 
زمینه ساز رشد و توسعه کسب وکارهای نوپا و شرکت های 
دانش بنیان باشــد. این کار می تواند شــامل تســهیل در 
فرایندهای ثبت شرکت، اخذ مجوزهای لازم و دسترسی 

به منابع مالی باشد. 
توجهبهحقــوقمالکیــتفکری:تقویت قوانیــن مربوط 
به حقوق مالکیت فکــری و تضمین حمایــت از ایده ها و 
اختراعات، به تشــویق نوآوری و جلوگیــری از کپی برداری 

غیرقانونی کمک می کند.

توسعهزیرســاختهایدیجیتال:دولت باید در توسعه 
زیرساخت های دیجیتال مانند اینترنت پرسرعت و پهنای 

باند سرمایه گذاری کند. 
ایجادپلتفرمهایحمایتی:دولت باید پلتفرم هایی ایجاد 
کند کــه در آنها کســب وکارهای کوچــک بتوانند رشــد و 
توســعه داشــته باشــند و به بازارهای بزرگ تر دسترســی 

یابند. 
تقویتارتباطبینصنعتودانشگاه:تقویت ارتباط بین 
صنعت و دانشــگاه ها به انتقال دانش و فناوری و تبدیل 
ایده های نوآورانه به محصولات و خدمات بازارپسند کمک 
می کند. دولت باید به اکوسیستم استارتاپی توجه ویژه ای 
داشته باشد و با ایجاد محیطی مناسب برای رشد و توسعه 

استارتاپ ها، به تقویت این بخش کمک کند. 
حمایــتازتولیــداتفاخر:دولــت باید از تولیــدات فاخر 
و باکیفیــت حمایت کند تــا ایــن محصــولات بتوانند در 

بازارهای داخلی و خارجی رقابت کنند. 
توسعهمهارتهاینوآوری:دولت باید با ایجاد برنامه های 
آموزشی و توســعه مهارت های نوآوری، به تقویت نیروی 

انسانی کمک کند.
تقویــتســرمایهگذاریخطرپذیر:دولــت باید بــا ایجاد 
فضایی امن برای سرمایه گذاری خطرپذیر، به تأمین مالی 

پروژه های نوآورانه کمک کند.
تقویتدیپلماسیعلمی:دولت باید با تقویت دیپلماسی 
علمــی و ایجاد ارتباطــات بین المللــی، به تبــادل دانش و 

فناوری کمک کند.

 نوآوری:ایجاد و تقویت شبکه های اجتماعی بین فعالان 
حوزه نوآوری به تبادل دانش و تجربیــات و همکاری های 

مشترک کمک می کند. 
توسعهسیاستهایمالیاتیتشویقی:دولت می تواند با 
ارائه سیاست های مالیاتی تشویقی به شرکت های فعال 

در زمینه های نوآورانه، به تقویت این بخش کمک کند.
تقویتسیستمهاینظارتیوارزیابی:دولت باید با ایجاد 
سیستم های نظارتی و ارزیابی دقیق، به اطمینان از کیفیت 
و استانداردهای بالای محصولات و خدمات نوآورانه یاری 
رســاند و بر نحوه تخصیص صحیح حمایت های خود از 

این حوزه نظارت کند.
ترویجفرهنگنوآوری:دولت باید با ترویج فرهنگ نوآوری 
در جامعه، به ایجاد انگیزه و تشویق افراد برای پرداختن به 

فعالیت های نوآورانه کمک کند.
تقویــتمشــارکتبینالمللی:دولــت بایــد بــا تقویــت 
مشــارکت های بین المللــی، بــه تبــادل دانش و فنــاوری و 

دسترسی به بازارهای جهانی کمک کند.
توســعهاکوسیســتمهایمحلــینوآوری:دولــت بایــد 
بــا توســعه اکوسیســتم های محلــی نــوآوری، بــه تقویت 
توانمندی های منطقه ای و استفاده از پتانسیل های محلی 
کمک کنــد. این فعالیت ها شــامل ایجاد مراکز نــوآوری و 

شتاب دهنده های منطقه ای است.
تقویــتپژوهشوتوســعه:دولت باید بــا افزایش بودجه 
پژوهش و توســعه و حمایت از پروژه هــای تحقیقاتی، به 
تقویــت زیرســاخت های علمــی و فنــاوری کشــور کمک 
کند. این اقدامات شــامل حمایــت از مراکــز تحقیقاتی، 

دانشگاه ها و مؤسسات خصوصی است.
تقویتارتباطاتصنعتی:دولت باید با تقویت ارتباطات 
بین شرکت های بزرگ صنعتی و کســب وکارهای نوپا، به 
ایجاد فرصت های همکاری و توسعه محصولات نوآورانه 

کمک کند.
تقویتامنیــتســایبری:در دنیــای امروز که وابســتگی 
به فناوری اطلاعــات و ارتباطات روزافزون اســت، تقویت 
امنیت سایبری برای حفاظت از داده ها و اطلاعات حیاتی 
است. دولت باید با ایجاد سیاست های امنیتی محکم، 

به تقویت امنیت سایبری کشور کمک کند.

دولت باید با توسعه 
اکوسیستم های 

محلی نوآوری، 
به تقویت 

توانمندی های 
منطقه ای 

و استفاده از 
پتانسیل های 

محلی کمک کند

محمود 
محمدی

هم بنیان گذار 

مرکز نوآوری 

طرفه نگار
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فعالان حوزه 
اقتصاد دیجیتال از 
 دولت آینده
چه می خواهند؟

نشست کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران با عنوان »بحث و بررسی درباره انتظارات 
فعالان حوزه نوآوری و دانش بنیان از دولت آینده« برگزار شد. در این نشست، با توجه به نزدیکی انتخابات 

ریاست جمهوری، فعالان حوزه اقتصاد نوآوری و دانش بنیان به بیان دغدغه ها و مطالبات خود از دولت آینده پرداختند. 
اینترنت و چالش های به وجود آمده به دلیل فیلترینگ، از جمله موضوعاتی بود که مکرر در این نشست از سوی 

فعالان اقتصادی مطرح شد. چالش تعدد تنظیم گران، مهاجرت نیروهای انسانی و شرکت های حوزه نوآوری، 
دخالت حاکمیت در جزئيات فعالیت کسب وکارها، امنیتی شدن فضای کسب وکاری، ناامیدی در میان فعالان 

حوزه نوآوری و بحث های مرتبط با بیمه و مالیات از جمله موضوعاتی بودند که در این نشست مطرح شدند.

اینترنت؛ مطالبه پرتکرار 
فعالان حوزه اقتصاد 

دیجیتال و دانش بنیان

رئیس کمیســیون تحول، نوآوری و بهــره وری اتاق ضمن 
تأکیــد بــر اینکــه یکــی از مأموریت هــای اصلــی اتــاق 
مطالبه گری است، عنوان کرد: »برهمین اساس تصمیم 
گرفتیم از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتــال و دانش بنیان 
دعوت کنیم که دیدگاه شان را بشنویم و موارد مطرح شده 
را بــه صــورت اولویت بنــدی شــده، در اختیار رســانه ها و 
نامزدهای انتخابات ریاســت جمهــوری قرار دهیــم و در 

اقتصاددیجیتالدرمرکزتوجهتنظیمگران
در ابتدای این نشســت رضا قربانــی، نایب رئیس کمیســیون تحول، 
نوآوری و بهــره وری اتــاق بازرگانــی تهران بــه معرفــی و ارائه گزارشــی از 
فعالیت های این کمیسیون پرداخت. قربانی در ادامه ضمن اشاره به 
تفاوت های حوزه اقتصاد دیجیتال با ســایر حوزه های صنعتی گفت: 
»اقتصاد دیجیتال پس از رشــدی که در 10-12 ســال گذشــته داشــته، در حــال حاضر به 
نقطه ای رســیده که مورد توجه تنظیم گران قرار گرفته اســت.« در ادامه مازیار نوربخش، 

رویداد
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آینده نیز این مطالبات را از دولت پیگیری کنیم.«

قانونبهبودمستمرمحیطکسبوکار
 سعید رسول اف دیگر نایب رئیس این کمیســیون بیان کرد: »یکی از 
مطالبات کلیدی ما می تواند این باشد که قانون بهبود مستمر محیط 
کسب وکار به عنوان یکی از پایه های اساسی  برای ارتباطات بخش های 
مختلف حاکمیتی و بخش خصوصی در دســتورکار دولت آینده قرار 
گیرد و ما به عنوان نمایندگان تشکل ها و فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف حداقل 

نقش مشورتی خود را داشته باشیم.«

فناوریرادستکمنگیرند
 در ادامه فرزین فردیس، عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تهران گفت: 
»خواهشم از هر کدام از عزیزانی که قرار است سکان دولت را به دست 

بگیرد این است که فناوری و نوآوری را دست کم نگیرند.«
او بــا تأکید بــر اینکــه فنــاوری تمدن ســاز و تمدن برانــداز اســت، اظهار 
کرد: »سال ها پیش برخی فکر می کردند نفت آمریکا تمام می شــود و به دنبال آن قدرت 
ما در جهان بیشــتر خواهد شــد. فنــاوری کاری کرد کــه آمریکا اکنــون یکــی از بزرگ ترین 

تولیدکنندگان، مصرف کنندگان و صادرکنندگان نفت شده و این قدرت فناوری است.«

فیلترینگبهخواستههایشنرسید
 افشــین کلاهــی، عضــو هیئــت نماینــدگان اتــاق بازرگانــی تهــران نیز 
خواســته های اصلــی فعــالان ایــن حــوزه را در ســه رده شــجاعت در 

تصمیم سازی، محیط کسب و کار و زیرساخت دسته بندی کرد.
او در بخش دیگری از صحبت هایش با اشاره به بحث فیلترینگ گفت: 
»نمی توان فناوری را دور زد و کسانی که فیلترینگ را انجام داده اند نیز به خواسته هایشان 
نرسیدند.« کلاهی ادامه داد: »درباره  محیط کسب وکار صحبت زیادی وجود دارد و یکی از 
آنها تصمیم های خلق الساعه است. بحث بعدی بیمه و دارایی و همچنین مشکلاتی است 
که در حوزه صادرات و واردات داریم. بهتر اســت حاکمیت به جای دخالت در گزینه های 

موجود پلتفرم ها به بهبود زیرساخت ها بپردازد.«

احترامبهحقمالکیت
 حســین ریاضی، بنیان گذار صنایع ارتباطی پایا، موضــوع مالکیت و 
امنیتی شــدن حوزه ICT را چالش های مهمی دانســت که در 1۵ سال 
گذشــته بــه وجــود آمده انــد. او بــا بیــان اینکــه در ســال های گذشــته 
خصوصی ســازی انجام نشــده، بلکه مالکیــت از دولت به بدتــر از آن 
منتقل شده افزود: »ما به دنبال وضعیت ایده آل نیستیم. همین که به موقعیت 1۵ سال 

پیش برگردیم، برایمان خوب است.«

کیکاقتصادبایدبزرگشود
 بهنــاز آریــا، مدیرعامــل گــروه شــرکت های کهکشــان و نایب رئیــس 
هیئت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران و عضو شورای 
مرکزی آن، در بیان مطالبات خود گفت: »در حوزه فناوری اطلاعات از 
این موضــوع بســیار صحبت می شــود که صنعــت فنــاوری اطلاعات 
صنعتی زیرساختی بوده و در واقع زیرساخت سایر صنایع است، اما نگاهی که به فناوری 

اطلاعات وجود دارد، نگاه اقتصادی نیست.«
او ادامه داد: »یکــی از بزرگ ترین مطالبات بخش خصوصی، بزرگ کردن کیک اقتصادی 
صنعت فناوری اطلاعات اســت. اکنون اعدادی که در صنعت فناوری اطلاعات استفاده 

می شــود شایســته ایــن صنعــت نیســت. خدمــات و 
تجهیزات این حــوزه که در حــال مبادله هســتند نیز در 
جایگاه مناسب خود قرار ندارند. به ویژه در حوزه خدمات 
به این دلیل که ملموس نیســتند، مشکل واقعی نبودن 
اعــداد را در حــوزه فنــاوری اطلاعــات داریم. پــس یکی از 
نکات بسیار مهم، واقعی شمردن اعداد صنعت فناوری 
ارتباطات و صنایع ذیل آن است و باید برای آن کار جدی 

شود.«

تنظیمگرانمتعددوناهماهنگ
 حسین اسلامی، مدیرعامل شرکت 
رمیس و عضو هیئت مدیره ســازمان 
نصــر تهــران در ادامــه این نشســت 
گفت: »چند موضوع اساسی وجود 
دارد که بهتر است نامزدهای انتخاباتی درباره هر کدام از 
آنها اعلام موضــع کنند و اگر رئیس جمهــور در هر کدام 
اختیاری ندارد، از هم اکنــون اعلام کنند. این موضوعات 
شامل فیلترینگ، تنظیم گران متعدد و ناهماهنگ، نگاه 
نامزدهــای انتخاباتــی بــه رمزارزهــا، امنیــت اطلاعــات، 
مهاجــرت شــخصی و ســازمانی و وارد بــورس شــدن 
کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتال می شــود. ایــن اعلام 

موضع نیز نیازمند به چالش کشیده شدن است.«

کاربردهاوخدماتنوینمجوز
دانشبنیاننمیگیرند

 محمــد آذری، عضــو هیئت مدیــره 
شرکت پردیس دیبا اندیشان در بیان 
مطالبات خود در حــوزه دانش بنیان 
مطــرح کــرد: »اکنــون محصــولات 
فیزیکی دانش بنیان به راحتی ممیزی و تأیید می شوند، 
اما یک قسمت مغفول مانده درباره خدمات و محصولات 
دانش بنیان این اســت که کاربردهــا و خدمات نوینی که 
ارائه می شــوند مجوز دانش بنیــان نمی گیرند، زیــرا توان 
ممیزی و قضاوت این بخــش از محصولات دانش بنیان 
وجود ندارد و خواسته ما این است که این موضوع بررسی 

شود.«

بهوزیرمقتدرنیازداریم
 مســعود شــکرانی، مدیرعامــل گروه 
داده ورز جویــا و عضــو هیئت مدیــره 
نظــام صنفی رایانــه ای اســتان تهران 
اظهار کرد: »صنعت فناوری اطلاعات 
به یــک وزیر مقتدر نیــاز دارد کــه از آن محروم هســتیم. 
اکنون قوانیــن وارداتی بــه وزارت صمــت مــی رود و در آن 
وزارتخانه دیدگاهی درباره فناوری وجود ندارد و لازم است 
تمامی امور صنف در وزارت مربوط به خود بررسی شود.« 
او گفــت: »بحث دیگــری کــه باید بررســی شــود، قدرت  
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گرفتن بیش از حد حراستی ها و نظامی هاست. در عمل طی 4۵ سال گذشته هنگامی که 
صحبت از کار حرفه ای می شود، هیچ کدام از افراد دولتی یا خصولتی دیگر حضور ندارند.«

تقویتامیددرکشور
 مظاهر مرجانی، بنیان گذار شــرکت پارمیس در ادامــه بیان مطالبات 
بخش خصوصی گفت: »یکی از انتظارات من از دولت آینده، تقویت 
امید در کشــور اســت، زیرا با تقویت امید هر کاری امکان پذیر خواهد 
شد.« مرجانی اظهار کرد: »کشور اکنون با مسئله منابع انسانی درگیر 
است. در جوامع پیشرفته در حوزه منابع انسانی نیروی بسیار و دانش بسیار وجود دارد، 
اما باز هم در این حوزه اعلام کمبود می کنند. در کشور ما نیروی انسانی تقدیم کشورهای 

دیگر می شود.«

اینترنتزیرساختیدرحالناکارآمدشدن
 نیما نامداری، مدیرعامل کارنامه با اشاره به اینکه باید برای ارائه مطالبات 
به کیفیت انتخابــات و نامزدهای ریاســت جمهوری توجه کرد، گفت: 
»اینترنــت نه یــک محتــوای فیلترشــده، که یــک زیرســاخت در حال 
ناکارآمدی است و باید فیلترینگ آن کاهش یابد. اگر ما مطالبه گری خود 
را به چند پلتفرم محدود مثل اینستاگرام یا یوتیوب محدود کنیم، نتیجه بهتری خواهیم 
گرفت. این پلتفرم ها ضمن اینکه در زندگی روزمره شــهروندان بسیار تأثیرگذار هستند، 

می توانند یک سیگنال مثبت به کسب وکارها برای همراهی دولت با آنها بدهند.«

هیچیکازنامزدهابهمبحثنوآوریدرکشورنپرداختند
 داوود ادیــب، رئیــس کانــون هماهنگــی فــاوای معاونــت علمــی 
ریاست جمهوری مطرح کرد: »یکی از موضوعاتی که باید در اتاق بازرگانی 
به آن رسیدگی شود، همسویی تشکل هاست. در جلساتی که در چند 
هفته گذشــته با منتخبــان ریاســت جمهوری برگــزار کردیــم، موضوع 
دبیرخانه دائمی تشکل ها در نهاد ریاست جمهوری و تشکل های همســان و همگون را در 
وزارتخانه های مربوط به آنها پیشنهاد دادیم.« او همچنین عنوان کرد: »باید بر نوآوری در کشور 

همچون یک مطالبه تمرکز کرد زیرا هیچ یک از نامزدها اشاره ای به این مبحث نکرده اند.«

اینترنت،امنیتوشفافیت
 جلال سمیعی، مدیر توسعه فناوری هلدینگ نوروز بیان کرد: »یکی از 
مســائلی که همیشــه مطرح می شــود اینترنت اســت. پاییــز 1401 که 
وضعیــت اینترنــت در پــی اعتراضــات مردمــی بحرانی شــد، بهترین 
توصیفی که CTO ما کرد این بود که ســدی که بــرای امنیت اطلاعات 
کســب وکار خــود و ذینفعان مــان ســاخته بودیــم، بــه دلیــل وضعیــت حاصــل از قطعی 

دسترسی ها، سبب شد به سختی راهی برای ادامه  دادن پیدا کنیم.«

چالشهایحوزهسلامتدیجیتال
 ژوبین علاقبنــد، مدیرعامل شــرکت مدیریت ســرمایه لیــان، در بیان 
مطالبات خود در این نشست ابتدا گفت: »وزارت بهداشت باید نقش 
خود را در جایگاه رگولاتور بپذیرد و به جای دخالت در همه امور سلامت 
الکترونیکــی، رگولاتــوری را با مشــخص کردن قوانین حوزه و مشــورت 
بخــش خصوصــی انجــام دهــد. رگولاتــور بایــد از دانــش بخــش خصوصی در ســلامت 
الکترونیکی بهره ببرد و توجه کند که این صنعت چگونه می تواند ساختارهای سنتی این 

حوزه را دگرگون کند.«
علاقبند همچنین گفت: »رگولاتور به جای مقاومت در حوزه سلامت دیجیتال بهتر است 

چهارچوب همکاری متقابل با صنایع جدیــد را به وجود 
آورد.« مطالبه دیگر او از بخش دولتی این بود که بیمه های 

سلامت، خدمات سلامت دیجیتال را پوشش دهند. 

دولتبگذاردحوزهنوآوری
خودتنظیمگریکند

 مهدیه نوروزیان، معاون برنامه ریزی و 
توسعه شرکت داتین در ادامه جلسه 
عنــوان کــرد: »نــوآوری در مدل هــای 
تنظیم گری و کسب وکار ماهیتی دارد 
که نیازمند آزمایش در طول سال هاســت؛ آن هم در یک 
فضای ریسک مدیریت شده و تست آزادانه. تنظیم گری 
یک حوزه صدمیلیاردی با تنظیم گری یک حوزه صدهزار 
میلیاردی متفاوت است، اما متأسفانه نگاه به هر دو حوزه 
به یک شکل است و باعث می شود برخی از نوآوری ها در 
نطفه خفه  شوند و اصلاً شکل نگیرند.« موضوع دیگری 
که او مطرح کرد، مبحث اینترنت بود. به گفته او آزاد نبودن 

اینترنت باعث هدررفت سرمایه های بسیار می شود.

ترسازمسئولیتپذیریدرحوزه
فناوریهاینوین

 صالــح خواجه دلویــی، مدیرعامــل 
شرکت سامان پرداز، امید و اعتماد را از 
کار  ادامــه  عوامــل  مهم تریــن 
کســب وکارها توصیــف کــرد و دربــاره 
رگولاتوری هم گفت: »متأسفانه رگولاتوری متولی خاصی 
ندارد و هر کس برای خود اظهارنظر می کند.« خواجه دلویی 
افزود: »به دلیل ترس موجود، فناوری های نوین مانند هوش 
مصنوعــی، رمــزارز، بلاکچین و اینترنت اشــیا مســئول و 
رگولاتور مشخصی ندارند، زیرا این حوزه ها برای مسئول 
خود تبعات بــه همــراه خواهند داشــت.« به اعتقــاد او تا 
زمانی که ترس از مســئولیت پذیری در حــوزه فناوری های 

نوین باشد، مشکلات موجود باقی خواهند ماند.

دولتبایداکوسیستمیفکرکند
 فرهاد اینالویی از دیگر فعالانی بود که 
در این نشست به بیان مطالبات خود 
پرداخــت. او گفــت: »تفکــر اقتصاد 
دیجیتــال یک تفکــر اکوسیســتمی 
اســت که دولت بایــد بــه آن توجه کنــد و به ســمت یک 

ساختار فلت حرکت کند و اکوسیستمی فکر کند.«
اینالویی همچنین بیان کرد که اگر رگولیشن سختگیرانه 
عمل کند، به نوآوری نخواهیم رســید. از ســوی دیگر اگر 
رگولیشن درستی هم انجام نشــود، مصرف کننده ضرر 
خواهد کرد. به گفته او، این تعامل را باید رگولاتور ایجاد 
کند، امــا رگولاتورهــای متعدد مــا تعامل با اکوسیســتم 

نوآوری را بلد نیستند.«
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اکوسیستم

صنف با تغییر عجولانه 
اساسنامه نصر تهران 

همراهی نکرد
اساسنامه پیشنهادی هیئت مدیره سازمان نصر تهران رد شد. مجمع  عمومی فوق العاده سازمان نظام 

صنفی رایانه ای استان تهران، روز یکشنبه ۲۷ خردادماه در سالن شهید قندی وزارت ارتباطات برگزار شد و با وجود 
تلاش برای تصویب این اساسنامه، هیئت مدیره دوره هفتم نتوانست در اولین مجمع خود رضایت صنف برای تغییر 

اساسنامه را جلب و اکثریت قابل  قبول را کسب کند.

اساسنامه نشان می دهد تنها تغییر پیشنهادی مربوط 
به تبصره 3 ماده ۷ اساسنامه  سازمان نظام صنفی بود 

که در سال 13۸3 به تصویب رسیده است.
ماده ۷ اساســنامه به حــق رأی افــراد در مجامع عمومی 
ســازمان می پردازد. این ماده در اساســنامه سال 13۸3 
در سه تبصره تنظیم شد که در تبصره 3 این ماده درباره 
افراد حقیقی عضو این سازمان، این حق در اختیار آنها 
قرار می گرفــت تا بتوانند در رأی گیری شــاخه مشــاوران 

تغییرپیشنهادیچهبود؟
طبق پیش نویسی که چهار روز پیش از نشست مجمع 
نوبت دوم منتشــر شــده بــود، هیئت مدیــره فعلی نصر 
تهران نشان داد که نه با اساســنامه الگو که نصر کشور 
ارائه کرده کاری دارد و نه ارزشی برای اساسنامه ای قائل 
است که در سال 1400 به تصویب 90درصدی حاضران 
در اولین مجمع فوق العاده نصر تهران رسید. بررسی های 

نگاهی به آنچه 
در مجمع  عمومی 
فوق العاده 
سازمان نظام 
صنفی رایانه ای 
استان تهران 
گذشت

میثم 
سلیمانی

سردبیر
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اما تغییر اساسنامه نتوانست رأی ۵0درصدی مجمع را 
نیز کسب کند؛ در حالی که مجمع برای تغییر اساسنامه 
نیازمند دوســوم آرا است و مشخص شــد هیئت مدیره 
نصر تهران برای تصویب تغییر اساســنامه راه دشواری 
در پیش دارد، ولی تغییر اساسنامه سال 1400 حمایت 

90درصدی حاضران در مجمع را به همراه داشت.
واقعیت این است که مجمع روز یکشنبه نشان داد وقتی 
دو اساسنامه مصوب، یکی در مجمع قبلی نصر تهران و 
دیگری در شورای مرکزی هست، صنف تمایلی به تغییر 

عجولانه اساسنامه ندارد.

انتقادبهشیوهرأیگیری
در روزهای اخیــر تعدادی از اعضای صنــف درباره نحوه 
برگــزاری انتخابات کمیســیون ها انتقادهــای فراوانی به 
دبیرخانــه نصــر تهــران وارد کردنــد. شــواهد موجــود از 
مجمع  عمومی فوق العاده نیز همین وضعیت را نشــان 

می دهد.
اولین موضوع بلاتکلیفی در رأی گیری بوده، زیرا ابتدا بنا 
بود رأی گیری به صــورت قیام وقعود انجام شــود؛ این در 
حالی است که باید وزن آرا و همچنین تعداد افراد حاضر 
و برگه رأی مشــخص برای دوســوم آرا تعیین می شد. به 
نظر می رسد دبیرخانه پیش بینی خاصی برای رأی گیری 
کاغذی یــا حتی الکترونیکی نداشــت و بــه همین دلیل 
مجمع وارد تنفس شد تا برگه رأی تهیه شود. این شیوه 
نشــان از بی نظمــی و بی برنامگــی در اجــرای برنامه های 
مجمــع دارد کــه آن را می تــوان بــه  حســاب بی تجربگی 

دبیرخانه در اولین مجمع دانست.

کتابیکهدیگرآبینیست
در طول ســال ها در صنف یک کتاب آبی وجود داشــت 
که بســیاری آن را مرامنامه صنف می دانســتند. اکنون 
به نظر می رســد اساســنامه ای که در کتاب آبی منتشــر 
شده و دست به دســت می چرخد دیگر اعتبار چندانی 
ندارد؛ به این دلیل که به نظر می رســد اکنون با سه گروه 
در مواجهه با اساسنامه طرف هستیم. گروه اول افرادی 
هســتند کــه از اساســنامه مصــوب ســال 1400 مجمع 
فوق العاده نصر تهــران حمایت می کننــد. گروهی دیگر 
در کشــور از اساســنامه تیــپ شــورای مرکزی کــه همان 
اساسنامه اصلاحی سازمان نصر تهران است و فقط در 
بند تسهیم اختلاف  نظر دارد حمایت می کنند که به نظر 
می رسد حداقل در 10 اســتان اساسنامه تیپ را اجرایی 
کرده انــد. اکنــون نیز بــا گروهــی از پدرخوانده هــا مواجه 
هستیم که گروه سومی را تشکیل داده اند و قصد دارند 
نصر سال 13۸3 را ابقا کنند؛ آن هم با حذف یک بند که 
ابتدا به نظر می رسید کار ســاده ای در این مسیر باشد، 
ولی مجمع روز یکشنبه نشان داد که صنف قصد ندارد 

به عقب بازگردد. 

ســازمان حضــور یابنــد، اما بــا حذف ایــن تبصــره عملاً 
اجازه دخالت اعضای حقیقی در فرایند تعیین اعضای 

هیئت مدیره گرفته می شود.
ســازمان نظــام صنفی تا بــه امــروز مزیــت ویــژه ای برای 
افراد حقیقی خــود در نظــر گرفته بــود که برمبنــای این 
تغییــر پیشــنهادی، اکنــون ایــن کمتریــن حــق آنهــا در 
مسیر مشارکت برای تعیین سه عضو شاخه مشاوران 
هیئت مدیــره نیــز از آنهــا ســلب می شــود. بســیاری از 
اعضــای نظام  صنفی هــا را اعضــای حقیقــی تشــکیل 
می دهند و حق اصلی انتخاب در اختیار اعضای حقیقی 
اســت. هرچند نظام صنفی رایانه ای به شــکلی بســیار 
مترقی وزن شــرکتی را در نظر گرفته، ولی نباید فراموش 
کرد که اعضای حقیقی بخش چشــمگیری از صنف را 
تشــکیل می دهند که به راحتی نمی توان آنهــا را نادیده 

گرفت.

صنفاجازهبازگشتبهتنظیمات
کارخانهرانداد

واقعیت آن اســت که در مجمع  عمومی ســال گذشــته 
برای انتخاب اعضــای هیئت مدیره دوره هفتــم به ناگاه 
حجم زیــادی از اعضای حقیقــی در یک شــب و با یک 
کارت بانکــی بــا پرداخــت حــق عضویــت وارد ســازمان 
شدند و عملاً در نتیجه آرای شــاخه مشاوران تأثیرگذار 
شدند. در دوره ششــم این اتفاق در طول دو تا سه ماه و 
به شکل رقیق تر رخ داد، اما به نظر می رسد هیئت مدیره 
دوره هفتم که ســه نفر از اعضای مشــاوران آن با همین 
شیوه وارد هیئت مدیره شدند، به جای حل مسئله قصد 

داشتند صورت مسئله پاک شود.
این در حالی اســت که در اصلاح اساســنامه سال 1400 
و همچنین اساسنامه تیپ مصوب شورای مرکزی که تا 
حد زیادی به یکدیگر شــباهت دارنــد، اگرچه تبصره 3 
حذف شده، اما تبصره یک ماده ۷ اساسنامه اصلاح و در 
آن بیان شده تمامی افرادی که گواهی و عضویت معتبر 

از سازمان نظام صنفی دارند حق رأی خواهند داشت.
به نظــر می رســید هیئت مدیــره دوره هفتــم می خواهد 
نظــام صنفــی رایانه ای اســتان تهــران بــا نادیــده  گرفتن 
همه اتفاقاتی که در ســال های اخیر رخ  داده صنف را به 
تنظیمات کارخانه مدنظر خود در سال 13۸3 بازگرداند و 

به جای حل مشکل، صورت مسئله را پاک کند.

تغییراساسنامهنتوانسترأی۵۰
درصدیراکسبکند

طبق نتیجــه ای که روابــط  عمومــی نصر تهران منتشــر 
کرده، در ایــن رأی گیری 9۵ فرد حقوقی بــا ۵31 حق رأی، 
9 فروشگاه و 21 مشاور شرکت داشتند. از مجموع ۵۶1 
رأی، 234 برگه رأی موافــق و 21۵ برگه رأی مخالف جمع 
شد. اگرچه آرای موافق این مجمع بیشتر از مخالف بود، 

اولین موضوع 
بلاتکلیفی 

در رأی گیری 
بوده است، 

زیرا ابتدا بنا 
بود رأی گیری 

به صورت 
قیام وقعود 

انجام شود؛ این 
در حالی است 
که باید وزن آرا 

و همچنین 
تعداد افراد 

حاضر و برگه 
رأی مشخص 

برای دوسوم آرا 
تعیین می شد
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 قرار در بی قراری
 میراثی که باید

پاس داشت
هنر زیستن در بحران و به  تعبیری »قرار در بی قراری« خاص فرهنگ ایران بوده و لازم است دوباره احیا شود. 

این جملات را محمد بهشتی، ایران شناس و فرهنگ پژوه در نشستی با عنوان »ایران آینده و نقش نوآوران در آن« 
مطرح می کند؛ نشستی که به تسهیلگری میترا فردوسی، پژوهشگر ارتباطات نوآوری در بخش نکستیشن 

اینوتکس ۲۰۲۴ انجام شد و در آن قدمت نوآوری در ایران، وضعیت کنونی آن و آینده ای که باید برای خود رقم بزند 
بررسی شد. نسبت اکوسیستم نوآوری ایران با جامعه، یکی از محوری ترین موضوعات این نشست بود.
بهشتی باور دارد که ایران امروز از آن نوآوری خاص خود فاصله گرفته و فقط در مسیری پیش می رود که 

کشورهای دیگر در غرب پیش از این رفته اند. او از مثال های قنات و بادگیر گفت که نشان دهنده نوآوری ایرانی 
هستند. در ادامه گزارش کارنگ از این نشست را می خوانید.

محمد بهشتی 
در نشست ایران 
آینده و نقش 
نوآوران در آن 
مطرح کرد

داستان اصلی
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رویایدیگرانرامحققمیکنیم
محمــد بهشــتی در آغــاز صحبت هــای خــود و در 
پاســخ به این ســؤال کــه چگونــه می توانیم بــرای فردای 
ایــران از نــوآوران گذشــته الهــام بگیریم، گفــت:  »ما در 
صحبت هایمان درگیر روزمرگی شده ایم و از پرداختن به 
آینده پرهیز می کنیم. روزمره از فردای ما حکایت می کند 
که بهتر از امروزمان نیست و وقتی چیزی خوب نیست، 

ما معمولاً نمی خواهیم به آن بپردازیم.«
او ادامه داد:  »اولین کسی که قله اورست را فتح کرد، اول 
آن را در رؤیــای خود فتح و ســپس اقدام کــرد. گروه های 
فتح اورســت یک گروه باربر هم دارند، امــا هیچ کس به 
آنها فاتح اورســت نمی گوید، چون این اتفاق هیچ وقت 
رؤیای آنها نبوده اســت. رؤیا خیلی مهم اســت. رؤیای 
آنها دســتمزد و حمــل بار بوده اســت. ممکن اســت ما 
فعالیت هــای زیادی انجــام دهیم، امــا رؤیــای دیگری را 

محقق کنیم.«

امروزچیزیبرایعرضهبهجهان
نداریم

بهشــتی با اشــاره به خاطرات نوجوانی اش گفت: »من 
می خواســتم در نوجوانــی اختراع کنــم و با دوســتم در 
زیرزمین خانه مان برای این کار تلاش می کردیم. یک روز 
دوستم خیلی غصه دار نشسته بود و گفت که به نظرم 
ما نمی توانیم اختراع کنیم، چون هر چیزی که به آن فکر 

کردیم از قبل اختراع شده است.«
 او در ادامــه افزود:  »این فکر برای افراد خلاق تله اســت 
که می خواهند چیزهایی را پدید بیاورند که قبلاً درست 
نشــده اســت. اگر آمازون نبود دیجی کالا نبود، اگر اوبر 
نبود اسنپ و تپسی نبودند. چیزی از ارزش هایشان کم 
نمی کنم، ولی نکته این اســت که ما چیزی برای عرضه 
به جهــان نداریــم، ولی تــا 120 ســال پیش بــرای جهان 
دســتاوردهایی داشــتیم. باغ ایرانی ثبت جهانی است 
و اکثر باغ هــای ثبت شــده در 200 ســال اخیــر بوده اند. 
حضور فرش ایرانی در تمام مکان ها به این معنی است 
که مــا محصولــی اینقدر شــریف و بــاارزش داشــته ایم 
که تا همین امروز نماد شــکوه اســت. غذای ایرانی یک 
دستاورد ایرانی است که مهر ایرانی و قابلیت صادرات 
دارد و خوشــبختانه دانشــگاه های ایران اهمیتی به آن 

نداده اند و هنوز در قید حیات است.«
به گفته او، نکته اصلی این اســت که هر حوزه فرهنگی 
باید رؤیــای خودش را داشــته باشــد و ماننــد کولبرهای 
اورســت دنباله روی رؤیای دیگران نباشــد. امــروز رؤیای 
غربــی بــا فرماندهــی آمریــکا جهانگیــر اســت و تصور 
می شــود رؤیا یعنی رؤیای آمریکایی. در اکثر فیلم های 
آمریکایی می خواهند جهان را نجات دهند و در نهایت 
برای نجات آن کل دنیا را نابود می کنند. در واقعیت هم 
همین طور اســت. برای دیگران قائل به حق نیستند که 

رؤیا داشته باشند.
بهشــتی خاطرنشــان کــرد: »یــک اصطــلاح تاریخی با 
عنوان »صلح رمی« وجود دارد. امپراتور رم در هر جنگی 
بــه  طــرف مقابــل بــا عنــوان پیشــنهاد صلح پیشــنهاد 
تســلیم می داد. اما وقتی با شــاه ساســانی وارد مکاتبه 
شد، پادشــاه ایرانی پیشــنهاد صلح ایرانی داد و گفت: 
»ما دو قدرت منطقــه مثل دو بــال پرنده بــرای یکدیگر 
ضروری  هســتیم.« ببینید چه تلقــی متفاوتی از صلح 
است. عین همین تفاوت را در هر چیزی ازجمله در رؤیا 

می شود پیدا کرد.«
بهشــتی با اشــاره بــه اینکــه فرهنگ هــای مختلــف در 
دنیا با هم متفاوت انــد، گفت:   »تفــاوت محیط زندگی 
انسان های متعلق به آن فرهنگ علت این تفاوت است. 
تعامل انسان با محیط اطرافش برای حل وفصل مسائل 
خود بســته به محیط متفاوت است. چون محیط فرق 
می کنــد، صورت مســئله و بالطبع دانایی  حاصــل از آن 
هــم متفــاوت اســت و در نتیجــه فرهنگ ها با هــم فرق 
دارند. پــس نمی تــوان گفــت مــا در حــوزه فرهنگ یک 
قاعــده داریم. محصــول فرهنگ هم بســته بــه محیط 

متفاوت است.«

ویژگیهایفناوری
بهشــتی در بخش دیگری از صحبت هــای خود عنوان 
کرد: »فنــاوری که یــک محصــول فرهنگی اســت چند 
خاصیــت دارد: اول اینکه نســبت بــه محیط تهاجمی 
است و با شروع هر فناوری، معلوم نیست چه عوارضی 
دارد و در مســیر خــود چــه چیزهایــی را نابــود می کند. 
دوم اینکه منجر به سیطره می شــود. هر فناوری  بسته 
به قدرتی کــه دارد به صاحبش قدرت ســلطه می دهد. 
ویژگی هــای دیگــر هــم هســت، ولــی بــه همیــن دو تــا 
می پردازیم که در محیط ما چه وضعــی پیدا می کنند. 

این دو ویژگی مربوط به فرهنگ غرب است.«
او با تأکید بر اینکه فناوری تدبیری اســت که بــه ما اجازه 
می دهد کاری را آســان تر، ارزان تر و سریع تر انجام دهیم، 
توضیــح داد: »آیــا مــا در ایــران فنــاوری بــه ایــن معنــی 
داشــته ایم؟ بله؛ مثلاً آب در عمق زمین بــوده و قنات یک 
فناوری است که اجازه می دهد آب را از عمق زمین به سطح 
آن بیاوریم. آیا این باعث سلطه و آسیب شده است؟ آیا 
تهاجمی است؟ قنات ها فقط آب باران امسال را به سطح 
زمین می آوردند و به آب های زیرزمینی کاری نداشتند. در 
گذشته نمی خواستند با طبیعت رفتار تهاجمی داشته 
باشند و تمام فکر و ذکرشان همین بود. قنات ها مال تمام 
مردم است. اینکه بعضی ها می گویند آب در طول تاریخ در 

دست قدرت بوده بر اساس سند نیست.«

ایرانچهمشخصاتیدارد؟
 محمد بهشــتی در ادامه صحبت های خــود بیان کرد:  

مریم 
آزادی طلب

اگر آمازون 
نبود 

دیجی کالا 
نبود، اگر اوبر 

نبود اسنپ 
و تپسی 

نبودند. چیزی از 
ارزش هایشان 

کم 
نمی کنم، 

ولی نکته 
این است 

که ما چیزی 
برای عرضه به 
جهان نداریم، 

ولی تا ۱۲۰ 
سال پیش 
برای جهان 

دستاوردهایی 
داشتیم
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»حالا باید بررسی کنیم که ایران چه مشخصاتی دارد که 
از اروپا متمایز است. اول اینکه ایران سرزمین بی قراری 
است؛ سرزمین بحران ها. فقط در بستر طبیعی، سال 
139۸ پنج هــزار رویداد طبیعــی مخرب در ایــران اتفاق 
افتاده است. در مناسبات بشــری-اجتماعی و در تمام 
زاویه ها بحران داریم. ایران در تاریخ خود پنج بار به طور 
کامل به دســت بیگانگان تصرف شــده و هیچ کشــوری 
جــز ایــران نداریــم کــه بیگانــگان در کشورشــان بمانند 
و تمدن شــان ادامــه یابــد. به ایــن دلیل هنــر ما قــرار در 

بی قراری بوده است.«
او ادامه داد:  »اطلس نقاط سیل خیز و زلزله خیز منتشر 
شده و بر هم منطبق هستند. جالب اینجاست که هر 
جا خطر بیشتری وجود دارد، جمعیت انسانی بیشتری 
هم حضور دارند. نسل جوان این را از ناآگاهی می دانند، 
ولی یک بار یا دو بار این اتفاق می افتد. چرا در طول تاریخ 
پدران ما اصرار داشــتند که باز در همین نقاط سکونت 
کنند؟ چــون غیر از زندگــی در نقاط خطرنــاک، فقط به 
شکل کوچ نشینی می توانستند در ایران زندگی کنند.«

این ایران شناس توضیح داد:  »با کوچ روی تمدن به وجود 
نمی آوردیــم و بــدون تمدن خیلــی چیزها که ابــداع این 
سرزمین اســت، وجود نداشــت. در دوران صفویه برای 
گردشگران اروپایی این سؤال به وجود می آمد که ایرانیان 
چرا این ســرزمین را برای زندگی انتخاب کرده اند، چون 
از نظر آنها ایران امکان زیســت نداشــت. ولی ایرانی ها 
در اینجا زندگی کرده انــد و تمدن به وجــود آورده اند. به 

این دلیل که قــرار در بی قــراری را یاد گرفتیــم و بی قراری 
لوکوموتیو تمدن سازی در این سرزمین است.«

بهشتی خاطرنشان کرد:  »در سیستان بادهای 120روزه 
وجود دارد که ریزگرد و مخل زندگی مردم اند. اما در کتاب 
»تاریخ سیستان« که مربوط به هزار سال پیش است، 
آمده که: »مــا از باد خــراج می دهیــم.«؛ یعنــی آبادانی 
اینجــا متکی بــه این بادهاســت کــه می توانیــم مالیات 
بدهیم. این یعنی ما به اســتقبال بی قــراری می رفتیم و 

می توانستیم آن را حل وفصل کنیم.«

زیستندرایرانشبیهبندبازیاست
ایــن اســتاد دانشــگاه زیســتن در ســرزمین  ایــران را به 
بندبازی تشبیه کرد و گفت:  »ما نه تنها از روی ریسمان 
جــان ســالم بــه در می بردیــم، بلکــه آکروبات بــازی هــم 
می کردیم. یزد در جایی احداث شده که سالانه در آنجا 
110 میلیمتر بارندگی و 140 میلیمتر تبخیر می شود. ما 
در آنجا شهر ساختیم؛ یک جواهر. این طور به استقبال 
بی قراری می رفتیم. امروزه محصلین ما مبتنی بر دانشی 
تربیت شده اند که در سرزمین های معتدل و متعادل به 
وجود آمده اســت. برای همین هم مثل توریســت های 
اروپایــی از انتخــاب محــل زندگــی تعجب می کننــد. تا 
قبل از اختراع یخچال تنها ســرزمینی که در تابســتان 

دسترسی به یخ داشت ایران بوده است.«
او ادامــه داد: »مــردم از بی قــراری محــل زندگی شــان 
اســتفاده می کردند. این بی قــراری یعنی دامنه نوســان 
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در طبیعت بالاســت و تفاوت دمای گرم ترین روز ســال 
با سردترین روز سال زیاد است. در این سرزمین از این 
فرصت استفاده و یخچال درست کرده اند.« به گفته او، 
برای حرف زدن از آینده باید بدانیم چه چیزی در آینده 
ادامه دار اســت. ایران ده هزار سال گذشته بی قرار بوده 
و ده هزار سال آینده هم بی قرار است. بهشتی در ادامه 
افزود:  »نکته دوم این است که ایران سرزمین مستعدی 
است. منابع زیستی و موانع زیستی در جای جای این 
کشــور محجوب اند. اروپا یک ســرزمین بالفعل است. 
منابع زیســتی روی زمین انــد و صورت مســئله اینجا با 
اروپا خیلی متفاوت است. در اینجا لازم است بصیرت 
داشته باشــید و از روی نشــانه های خیلی کوچک روی 
زمین تشــخیص دهید در عمق زمین آب هست یا نه. 
در زمین مستعد توسل به خیال یک امر واجب است. 
اینجــا خیال شــما بایــد پــا روی زمین و ســر در آســمان 

داشته باشد.«

خلاقیتایرانیریشهدرخیالدارد
در ایران بزرگ ترین منبع ثروت خلاقیتی است که ریشه 
در خیال دارد. محمد بهشــتی ضمن بیــان این موضوع 
در ادامه توضیح داد: »مثلاً در شهر کاشان دفتری وجود 
دارد که بودجه یک ســال حکومت ناصری در آن نوشته 
شده است. در آن آمده که مالیاتی که کاشان می دهد پنج 
درصد از بودجه کشــور را تأمین می کند؛ ولی گیلان ســه 
درصد. به نظر می آید که گیلان آبادتر است و باید مالیات 

بیشتری بدهد، اما چرا این طور نیست؟«
او اضافه کرد:  »در دوران فتحعلی شاه در سندی آمده که 
حجم منسوجات ابریشمی در انبارهای کاشان از لندن که 
تولیدکنندگان اصلی ابریشم، هند و چین، مستعمراتش 
هســتند، بیشــتر اســت. منســوجات کاشــان زربفت و 
مخمل بوده و تا دوران فتحعلی شاه فقط در کاشان بافته 
می شده است. در دنیا آن را جادوگری می دانستند، چون 
پارچه تاروپود دارد، اما این پرز است که دانه دانه بافته شده 
است. این تولید ثروت با کیمیاگری است. کیمیاگری یعنی 
وسیله ای کم ارزش را تبدیل به کالایی پرارزش کنی که در 
زربفت اتفاق می افتد. تفاوت قیمت ابریشم و طلایی که 
در یک  پارچه زربفت اســتفاده شــده با پارچــه نهایی، از 
تفاوت قیمت مس و طلا بیشتر اســت و این کیمیاگری 
اســت. ما در ایــران از محل ایــن نــوع کیمیاگری ها تولید 

ثروت می کردیم.«
به اعتقاد محمد بهشتی امروز دیگر ایران این شرایط را 
نــدارد. او در توضیح صحبت های خود، عنــوان کرد: »ما 
چه محصول صنعتــی ای تولید می کنیم کــه در خارج از 
کشور خریدار داشته باشد؟ ماشــین پژوی ما نمی تواند 
حتی از گمرک فرانسه رد شود. ولی هنوز فرش ایرانی، هنر 
ایرانی در دنیا خریدار دارد. چطور در عرصه هنر و سینما 

می توانیم خلاق باشیم، ولی در فناوری نمی توانیم؟«

نقشایراندرجهانچهارطبعی
بهشــتی در ادامه صحبت های خود در این نشست با 
اشــاره به جهان چهار طبعــی گفت: »طبایــع فرهنگی 
متفاوت در تاریخ جهان مثل بازیگران یک نمایشنامه در 
کنار هم حضور دارند. طبع شکارگر مثل اروپا و آمریکا، 
طبع اهلی مثل چیــن و هند، طبع پرســتار حوزه قلمرو 
فرهنگ ایرانــی و طبع چوپان مــال کوچ روهــا. همکاری 
این چهــار طبع تمدن بشــری را بــه وجود آورده اســت. 
هیچ کدام برتر بر دیگری نیســتند. حضور نداشــتن هر 
کدام، خسارت هایی دارد و متأسفانه ایران، که پرچم دار 
طبع پرستار است، مدتی اســت که در این نمایشنامه 

حضور ندارد.«
او توضیــح داد:  »ایــن پرســوناژ در نمایشــنامه جهانــی 
نقش کیمیاگری و شــاعری داشته اســت. جهان امروز 
از کیمیاگری و شاعری ایرانی محروم مانده است؛ کاری 
کــه در طول قرن هــا انجــام می داده اند. چطــور ایرانی ها 
می توانستند این کار را انجام دهند؟ با تصرف جوهری 
و نفوذ در جهان. ایرانی ها مذهب خود را در طول تاریخ 
بدون جنگ گســترش می داده اند. ما هنوز غذاهایمان 
کیمیاگرانه و شاعرانه اســت. ما هنوز در ناخودآگاه مان 
همان شکلی مانده ایم و صرفاً خودآگاه ما دچار اختلال 

شده است.«
به بــاور او، پاســخ ســؤال اصلــی این اســت که مــا دچار 
اختلال در اهلیت شده ایم. ســاز ما از کوک خارج شده 
و اگر ســاز را کوک کنیم، می توانیم ســهمی بی بدیل در 
جهان داشته باشیم و قله اورست خودمان را فتح کنیم. 
باید به ایرانــی بودن مان بازگردیــم. این طوری جهان هم 

سود می برد.
بهشتی اضافه کرد: »چینی ها وقتی شروع به پیشرفت 
کردند که به چینی بودن شان رجوع کردند. ژاپنی ها هم 
همین طور. ما هم وقتی می توانیم پیشرفت کنیم که به 
ایرانی بــودن خودمان رجــوع کنیم. ایرانی بــودن چیزی 
فانتزی نیســت کــه زندگــی کنیم و در آخر شــب شــعر 
حافظ هم بخوانیم. باید در زندگی جاری اهلیت و ایرانی 

بودن جریان داشته باشد.«

ازطریقاهلیتمسائلمانراحل
میکردیم

محمد بهشتی در ادامه این نشست در پاسخ به سؤال 
یکی از مخاطبان مبنی بر اینکه ما در قرن های گذشــته 
که فضای اســتبدادی حاکم بود و همیشــه درگیر جنگ 
بودیم چه فضایی داشتیم که می توانستیم نوآوری کنیم؛ 
چه چیزی در آن زمان بوده که الان نیســت؟ گفت: »من 
درباره اینکه حکومت های قرن های گذشــته استبدادی 
بوده، تردید دارم. تا قبل از رضاشاه تنها وظیفه حکومت 
تأمین امنیت بود و هیچ مسئولیتی در قبال بهداشت، 
آموزش و چیزهای دیگر نداشت. پس نمی توان حکومت 

یزد در جایی 
احداث شده 
که سالانه 

در آنجا ۱۱۰ 
میلیمتر 

بارندگی و ۱۴۰ 
میلیمتر تبخیر 

می شود. ما 
در آنجا شهر 

ساختیم؛ یک 
جواهر
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قرن های قبل را با حکومت های الان مقایسه کرد که تا توی 
رختخواب شما را به خودش مربوط می داند.«

او ادامــه داد: »در اینجــا هم ما جامعــه اروپا را بــه ایران 
تعمیــم می دهیــم. مــا در بســیاری از عرصه هــا بــدون 
دخالــت حکومــت مرکــزی تصمیم گیــری می کردیــم و 
مکانیسم های طبیعی خودمان را داشــتیم. در نهایت 
اینکــه ما هنــر قــرار در بی قراری داشــتیم. وقتــی از پس 
مغــول برآمدیــم چطــور از پــس همشــهری خودمــان 
برنیاییم؟ نکته این نیســت که مغول عامل مخل بوده، 
نکته این است که ما عاملی داشتیم به نام اهلیت. ما از 

طریق اهلیت می توانستیم مسائل مان را حل کنیم.«

رؤیایایرانیوتکثرفرهنگی
بهشتی همچنین در پاسخ به این سؤال که اگر این فرض 
را بپذیریــم که یــک رؤیــای ایرانی بایــد بازیابی شــود، با 
توجه  به کثرت قومیتی کشور ما، این رؤیا چگونه به  جای 
ادغام، تکثر را می پذیــرد؛ توضیــح داد: »یک دیپلمات 
خیلی قدیمی ایرانی در یک جلســه تعریف می کرد که 
روز بعد از شروع جنگ ایران و عراق جمعیتی در اطراف 
کنســولگری یک کشــور آفریقایی پرســه می زنند. طی 
چند روز جمعیت بیشتر شد و با پرس وجو متوجه شده 
است که این افراد نسل چهارم سیستانی هایی هستند 
که بــه این کشــور مهاجرت کرده انــد و الان درخواســت 
ویــزا داده اند تا از ایــران دفاع کنند. این با تصور شــما از 

سیستانی ها متفاوت نیست؟«
او در ادامــه افــزود:  »مــا نســبت به ایــن تنــوع فرهنگی 
ســوءتفاهم داریــم. تنــوع فرهنگــی در ایــران انــدام واره 
اســت؛ همان طور که دســت شــما با پا فرق می کند ولی 
یک موجود واحد را تشکیل می دهند. شاهد این حرف 
اول این است که این فرهنگ ها منشاء برون سرزمینی 
ندارنــد. بلوچ هــا در ایران بلــوچ شــدند، لرها در ایــران لر 
شدند و کردها هم در ایران کرد شدند. دوم اینکه تاریخی 
بســیار طولانی بر ما گذشــته و این یکپارچگی را ایجاد 
کرده اســت. کجا نوروز را جشــن می گیرند؟ این نشــان 
می دهد کــه رؤیای واحــد ایرانی وجــود دارد. وقتی همه 
به شــاهنامه احترام می گذارنــدأ یعنی که رؤیــای واحد 

به معنای تاریخی وجود دارد.«
محمد بهشتی همچنین گفت:  »ما برخلاف کشورهای 
دیگر با مفهوم کثرت فرهنگی درگیر نیســتیم و برای ما 
برخــلاف کشــورهای اروپایــی عامل مخل وحــدت ملی 
نیست. نکته مهم بعدی قدرت رؤیاپردازی است. اکثر 
شــاعرهای جهــان ایرانی اند و شــاعران بــا رویــا و خیال 
سروکار دارند. پس اتفاقاً اگر جایی قدرت خیال پردازی 
وجــود دارد ایرانی هــا حضــور دارنــد. چون یک ســابقه 
طولانــی دارنــد. ولــی در  100 ســال گذشــته مــا ایــن 
رؤیاپردازی را ســرکوب کرده ایم. من کتابی به نام »شیخ 
بهایی و توپ مرواری« دارم که توصیه می کنم بخوانید. 

بعد از نوشته شدن کتاب توپ مرواری به دست صادق 
هدایت، بسیاری از روشنفکرها به خرافاتی بودن جامعه 
ایرانی حمله کردند؛ در حالی  که این تلاش قدرت خیال 
ایرانی بوده بــرای مواجهه با توپ که مهاجم، کشــنده و 
نماد جنگ اســت. روی این مفهوم کار کردند تا به نماد 
صلح تبدیل شــد.« او اضافــه کرد:  »این قــدرت جامعه 
ماســت تا بتواند از پس موضوعات مختلــف برآید. اما 
سال هاســت که جامعه نخبه مــا مانع ایــن رؤیاپردازی 

است. درحالی که باید به فرهنگ ایرانی اعتماد کند.«

چرانتوانیمشعرآیتیبسازیم؟
محمد بهشــتی گفت: »ما فکر می کنیم شاعری کاری 
اســت که فردوســی و حافظ کرده اند که با کلمات شــعر 
می سرایند؛ شاعری کاری است که ملت ایران می کردند. 
یعنــی شــاعرانه مســجد می ســاختند. شــعر مســجد 
را ایرانیــان بــا مســجد شــیخ لطــف الله و مســجد شــاه 
اصفهان ســراییدند. سهم ما در ســینمای جهان شعر 

سینماست. چرا نتوانیم شعر آی تی بسازیم؟«

تجددمعادلمدرنیتهنیست
این پژوهشــگر در بخــش دیگــری از صحبت های خود 
مطرح کرد : »در دوره جدید شاهد دوگانه تجدد و سنت 
هســتیم. تجــدد را معــادل مدرنیتــه و ســنت را مقابل 
مدرنیته می دانیم. سنت گراها از نو شدن پرهیز دارند و 

مدرن ها سنت را به کهنگی متهم می کنند.«
او ادامــه داد: »واقعیــت ایــن اســت کــه تجــدد معادل 
مدرنیته نیســت، بلکه فرض بر این اســت که نو شــدن 
متکی به قطع ریشه هاست. سنت هم توقف درگذشته 
نیســت. اتفاقــاً از ارکان ســنت نو شــدن اســت و اگر نو 
نمی شد نمی توانست ادامه پیدا کند.« به گفته محمد 
بهشــتی، ما معاصر شــدن را که ســنت و مدرنیته را در 
خودش دارد، فراموش کرده ایم. چه چیزی مانع معاصر 
شــدن ماســت؟ اختــلال در اهلیــت. اهلیــت یــک نوع 
معرفت بــه خــود و محیط خود اســت. مــا واقعــاً دچار 

گم گشتگی شده ایم.

بدونشناختدرسرزمینماندخل
وتصرفکردهایم

ایــن اســتاد دانشــگاه معتقد اســت: »کشــور مــا مثل 
خانــه ای اســت کــه تــازه بــه آن اسباب کشــی کرده ایــم. 
همه چیز وجود دارد ولی هیچ چیز ســر جایش نیست. 
هیچ کدام از فناوری های واردشده سر جایشان نیستند. 
به همین خاطر سرزمین ما دارد ما را جواب می کند. ما 
بخش هایی از این کشور را غیر قابل زیست کرده ایم و در 
ده ســال آینده باید ده میلیون نفر جابه جا شوند. انگار 
که در تاریکی بدون هیچ شناختی در سرزمینمان دخل 

و تصرف کرده ایم.«

ما نسبت به این 
تنوع فرهنگی 

سوءتفاهم 
داریم. تنوع 

فرهنگی در 
ایران اندام واره 

است؛ 
همان طور که 

دست شما با پا 
فرق می کند 

ولی یک موجود 
واحد را تشکیل 

می دهند

داستان اصلی
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1 4 0 3

سرمایه گذاری

هم آوا هنوز 
زنده است؟

گروه سرمایه گذاری هم آوا به تازگی روی استارتاپ »معتمد« سرمایه گذاری کرده است. معتمد یک 
استارتاپ حقوقی است که برخی از خدمات خود را با تکیه بر فناوری تازه هوش مصنوعی ارائه می دهد.

هم آوا در سال های اخیر نسبت به گذشته خود حضور کم رنگی در حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر داشته است. به 
گفته سهیل عباسی، معاون نوآوری و کارآفرینی کارخانه نوآوری هم آوا، سرمایه گذاری های اخیر این گروه، 

گرچه کمتر از گذشته بوده، اما به خاطر اتفاقاتی که برای کارخانه نوآوری هم آوا افتاد، زیر سایه خبری آن قرار 
گرفت و دیده نشد.

معاون نوآوری هم آوا: 
سعی کردیم موتور 
سرمایه گذاری مان 
را به طور کامل 
خاموش نکنیم

ماجرایسرمایهگذاریهمآواروی
معتمد

هم آوا بعد از مدتی کم رنگ بودن در دنیای سرمایه گذاری 
خطرپذیر، تصمیــم گرفت روی پلتفــرم حقوقی معتمد 
سرمایه گذاری کند. سهیل عباسی دلیل این شرکت برای 
سرمایه گذاری اخیر خود را این طور توضیح داد: »هم آوا 

برای هر یک از تصمیمات سرمایه گذاری خود یک فرایند 
مشــخص و مــدون دارد. کار ســرمایه گذاری بــا عبــور از 
لایه های مختلف غربالگری می شود و براساس برخی از 

شاخص ها تصمیم گیری می کنیم.« 
او ادامه داد: »تیم معتمد توانســت از غربالگری های ما 
عبور کند. البته حدود دو ماه با تیم مذکور مذاکره کردیم و 
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سرمایه گذاری

راهنمایی هایی را به آنها ارائه دادیم تا مشکلات باقی مانده هم حل شود و هرچه بیشتر به 
شاخص های مدنظر ما نزدیک شوند.«

وجهتمایزمعتمد،فعالیترویترندهوشمصنوعیاست
معاون نوآوری و کارآفرینی کارخانه نوآوری هم آوا حضور هوش مصنوعی در معتمد را نکته  
مثبتی برای این پلتفرم دانست و گفت: »وقتی به معتمد در جایگاه یک کسب وکار نگاه 
می کنیم، می بینیم که فعالیت این پلتفــرم روی ترند هوش مصنوعی انجام می شــود. از 
سوی دیگر حوزه حقوقی، حوزه ای است که خیلی در کشور به آن توجه نشده است. ترکیب 
فناوری هوش مصنوعی و موضوع حقوقی پلتفرم برای هم آوا جالب بود. البته این پلتفرم 

تیم بسیار خوب و بنیان گذاران متعهدی دارد.« 
عباسی تیم معتمد را بسیار آموزش پذیر خواند و گفت: »این موضوع یکی از نکات مثبت 
و مهم برای جلب توجه سرمایه گذار اســت. هم آوا پیش بینی می کند که معتمد در  زمان 

کوتاهی بتواند محصولش را ارتقا دهد و به بازار بزرگ تری وارد شود.« 
 قبل از ظهور تیم معتمد، یک پلتفــرم دیگر در دنیای نوآورانه حقوقی حضور داشــت که 
تبدیل به نامی آشنا در این زمینه شده است؛ پلتفرم وینداد از پیشتازان نوآوری در حوزه 
حقوقی اســت.  عباســی درباره تفاوت بین وینداد و معتمد اظهار کرد: »پلتفرم وینداد از 
سرمایه گذاری های آواتک بود که جزو مجموعه های تشکیل دهنده هم آوا است. وینداد 
نیز یک تیم قوی داشت و خوشبختانه اکنون هم در کار خود حرفه ای هستند. اما با توجه 
به تغییرات و ترند نوآوری و فناوری در دنیا، هم آوا به این نتیجه رسیده که نوآوری در حوزه 
حقوقی مغفول مانده است.«  به گفته معاون نوآوری و کارآفرینی کارخانه نوآوری هم آوا، 
حتی زمانی هم که روی وینداد ســرمایه گذاری انجام شد، بســیاری از مراجع مانند دفاتر 
وکالت خیلی تعجــب کردند، زیــرا این امــکان را نمی دادند که بتــوان روندهــای حقوقی را 
اینترنتی انجام داد. اما وینداد در آن زمان بسیار پیشتازانه عمل کرد. او درباره معتمد نیز 
گفت: »اکنون زمان آن اســت که یک تحول دیگر در حوزه نــوآوری در حقوق اتفاق بیفتد 
و با استفاده از ابزارهای نوینی مانند هوش مصنوعی بتوانیم محصول تازه ای ارائه دهیم. 
معتمد امکان اســتفاده از اطلاعات حقوقی را برای کاربر معمولی فراهم کرده است. برای 
مثال فرد می تواند به راحتی از قوانین قولنامه خانه یا ماشین مطلع شود؛ بدون اینکه هزینه 
هنگفتی برای دریافت مشاوره بپردازد.«  عباسی درباره مزیت هوش مصنوعی در معتمد 
گفت: »ماهیت هوش مصنوعی و آموزش آن به وسیله اطلاعات حقوقی که به مرور زمان 
جمع آوری می شود، باعث می شود قراردادهای اصولی نوشته شود تا کاربران در روز ایجاد 

اختلاف بتوانند مشکلات را با راحتی بیشتری حل کنند.« 

درسال۱۴۰۳رویپنجاستارتاپسرمایهگذاریخواهیمکرد
همان طور که گفته شد، هم آوا نسبت به گذشته خود سرمایه گذاری های کمتری داشته، 
اما به گفته معــاون نــوآوری و کارآفرینی کارخانه نــوآوری هم آوا، موتور ســرمایه گذاری این 
شرکت هیچ گاه خاموش نشده است. عباسی با اشــاره به سرمایه گذاری های اخیر هم آوا 
بیان کرد: »هم آوا در سال 1402 تعداد 11 تیم را وارد مراحل شکل دهی کرد که روی دو تیم 
سرمایه گذاری شد. »ویپان« و »بایولب« تیم هایی بودند که روی آنها سرمایه گذاری کردیم 
و هر دو بسیار خوب هســتند.«  او ادامه داد: »در سال های قبل هم با سرمایه گذاری روی 
شش تیم، تلاش کردیم موتور سرمایه گذاری خود را کاملاً خاموش نکنیم. در یک برهه زمانی 
چون ورودی مناسب و تیم های مناسب وجود نداشت، مجبور شدیم کمی صبر کنیم. برای 
مثال اگر هر سال روی 20 تیم سرمایه گذاری می کردیم، در سال 1401 فقط روی شش تیم 
سرمایه گذاری کردیم و سال گذشته هم دو تیم را به سرانجام رساندیم. امیدواریم امسال 

نیز روی پنج تیم سرمایه گذاری کنیم.« 

دشواریهایهمآوادریافتنتیمهاییبرایسرمایهگذاری
معاون نوآوری و کارآفرینی کارخانه نوآوری هم آوا درباره نحوه سرمایه گذاری های آینده این 

مجموعه گفت: »استراتژی های سرمایه گذاری در هم آوا 
به نحوی پیش رفته که سرمایه گذاری های تخصصی تر و 
آینده نگرانه تر انجام دهد. قصد داریم روی تیم هایی تمرکز 
کنیم که های تک هســتند و در لبه های فناوری فعالیت 
می کننــد و از جانــب دیگــر در لبه های کســب وکاری نیز 
فعال اند. البته که یافتن تیم هایی با این ویژگی ها سخت 

است.« 
 بــه گفتــه عباســی، عوامــل متعــددی در کمتــر شــدن 
سرمایه گذاری های هم آوا دخیل بوده است. برخی از این 
عوامل ارتباط مستقیمی با موقعیت سرمایه گذار ندارد و 

بیشتر مربوط به اوضاع استارتاپی کشور است.
او درباره برخی از این دلایل گفت: »با کم شدن استعداد 
در حوزه استارتاپی هم روبه رو هستیم. این اتفاق حاصل 
افزایش مهاجرت و مشکلات اقتصادی است که باعث 
شده تیم های زیادی به شتاب دهنده درخواست ندهند.«  
معاون نوآوری و کارآفرینی کارخانه نوآوری هم آوا در ادامه 
بیان کرد: »می  توان گفت سرمایه گذاری روی معتمد یک 
شــروع دوباره برای هم آوا اســت؛ البته با توجــه به اینکه 
هر شــروع مجددی منابع جدیدی هم می طلبــد، هم آوا 
خوشــبختانه با پارتنرهــای مختلفی برای جــذب منابع 
مذاکره کرده که بــه نتایج خوبــی هم رســیده و در نتیجه 

سرمایه گذاری های سال بعد را تضمین می کند.« 

سرمایهگذاریهایهمآوازیرسایه
اتفاقاتکارخانهنوآوریآزادی

کارخانــه نــوآوری آزادی که محــل تجمع اســتارتاپ های 
تازه کار بود، به وسیله هم آوا با اجاره کارخانه الکترودسازی 
»اما« تأسیس شد. سال گذشته مالک کارخانه و شرکت 
هم آوا بر ســر تمدید قرارداد ملک به مشکل برخوردند. 
حال به اعتقاد سهیل عباسی، برخی سرمایه گذاری های 
هــم آوا زیــر ســایه اتفاقــات کارخانــه نــوآوری آزادی قــرار 
گرفته اســت. عباســی در این باره گفت: »یکی از دلایلی 
کــه ســرمایه گذاری های هــم آوا در ســال گذشــته خیلــی 
رســانه ای نشــد، مســئله کارخانــه نــوآوری آزادی بود که 
سرمایه گذاری های هم آوا را زیر سایه اخبار خود قرار داد. 
خوشــبختانه از این موضــوع فاصله گرفته ایــم و اوضاع 

ثبات بیشتری دارد.«

قانونجهشتولید؛انگیزهایبرای
سرمایهگذاریهایجدیدهمآوا

سهیل عباسی در پایان گفت: »به این نتیجه رسیده ایم 
کــه دوبــاره بــرای ســرمایه گذاری های جدیــد برنامه ریزی 
کنیم. قانون جهش تولید دانش بنیان نیز یکی از دلایلی 
بود که ما را به انجام سرمایه گذاری های تازه تشویق کرد. 
زیرا به کمک این قانون، دریافت بسیاری از حمایت ها در 
قالب اعتبار مالیاتی برای شــرکت های بزرگ امکان پذیر 

می  شود.«



19
سال چهارم
2 تیـــــــــــــــــــر
1 4 0 3

لجستیک 

چگونه  کسب وکاری 
شکست خورده می خواهد در 
زمینه لجستیک قد علم کند؟

فیدیلیو پلتفرمی است که مدت ها در حوزه راهنمایی و نقد و بررسی رستوران ها و کافه ها فعالیت داشته و 
اکنون به طور رسمی وارد حوزه سفارش آنلاین غذا شده است. این مجموعه فعالیت خود را از پانزده سال پیش آغاز کرده و در 

این مدت تبدیل به یک بانک اطلاعاتی قدیمی در معرفی کافه ها و غذاخوری ها و خوراکی فروشی ها شده است.

 فیدیلیو؛ از تولید محتوا 
درباره غذا تا سفارش 
آنلاین غذا

بر اساس اعلام خود فیدیلیو، این پلتفرم در پانزده سال 
گذشته حدود یک میلیون کاربر را به خود جذب کرده 
است. حالا این کسب وکار درباره فعالیت تازه خود در 
حوزه سفارش آنلاین غذا گزارش داده که در بیست  روز 
توانســته به پنج هزار کاربر خدمات دهد که 9۵درصد 

این خدمات با موفقیت انجام شده اند.

ابهامدرسیستملجستیکفیدیلیو
سؤال قابل توجه این است که در این مدت بیست روزه 

لجستیک سفارش آنلاین غذای فیدیلیو در دست چه 
کسی بوده است؟ برخی وب سایت های فعال در حوزه 
اســتارتاپی بیان کرده اند کــه فیدیلیو با برنــد خود این 
شرکت اقدام به رساندن ســفارش غذای کاربران کرده 
است؛ در حالی که »کارنگ« در گفت وگو با امیراحمد 
برکتیــن، مدیرعامــل »میــاره« متوجه شــد کــه در این 
مدت لجســتیک ایــن شــرکت برعهــده پلتفــرم میاره 

بوده است. 
البته خــود پلتفرم فیدیلیو اطلاع رســانی شــفافی در 

 بهناز
ملکی
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لجستیک 

این باره نداشته و این مسئله هنوز دچار ابهام است. 
این در حالی اســت که مهم ترین نکتــه ورود به حوزه 
ســفارش آنلاین غذا، مبحث لجستیک آن است که 
به گفته کارشناسان این حوزه، اتفاقاً سخت ترین نوع 

لجستیک است.
گفتنی است نســخه بتای این پلتفرم حدود بیست 
روز پیش شــروع به کار کرد و قرار است نسخه نهایی 
آن در سه سطح محصول یعنی مشتری، فروشنده و 

پشتیبانی به زودی شروع به فعالیت کند.
ســؤال دیگری که مطــرح می شــود این اســت که یک 
پلتفــرم فعــال در حــوزه محتــوا، چقــدر می توانــد بــا 
موفقیت وارد ســخت ترین حــوزه لجســتیک، یعنی 

سفارش سریع یا Hot Delivery شود؟
کارنــگ در این بــاره بــا دو فعــال حــوزه لجســتیک 
گفت وگو کرده است. در ادامه پیش بینی های مهرداد 
ملک محمدی، مدیرعامل تاپین و امیراحمد برکتین، 

مدیرعامل میاره را می خوانید.

فیدیلیواحتمالاًشکستمیخورد
میاره از فعالان ســفارش ســریع در حوزه لجســتیک 
است. از آنجا که فیدیلیو تصمیم گرفته به این عرصه 
وارد شــود، پیش بینی امیراحمد برکتین، مدیرعامل 
میــاره را دربــاره شــانس موفقیــت ایــن پلتفــرم جویــا 

شدیم.
برکتین با نگاهی بــه عقبه فعالیت فیدیلیــو در حوزه 
تولید محتــوا گفــت: »در موفقیت این شــرکت کمی 
شــک دارم. موفقیــت در ایــن زمینــه خیلی بــه عقبه 
فعالیت یک پلتفرم مربوط نمی شــود. البته فیدیلیو 
شــبکه کاملــی از رســتوران ها را دارد، اما مســئله این 
است که باید یک برنامه ریزی مارکتینگی خوب برای 

این حوزه در نظر داشت.«
او ادامــه داد: »اگــر فیدیلیــو بتواند رویکرد مناســبی 
نسبت به بازار این حوزه داشــته باشد و مانند رقبای 
بــزرگ خــود در بــازار عمــل کنــد، طبعــاً می توانــد بــه 
قســمتی از ســهم بــازار دســت یابــد، امــا اینکــه این 
ســهم بازار بتواند رشــد گسترده ای داشــته باشد، به 
نظر دور از ذهن می آید. اگــر فیدیلیو بتواند خلاقیت 
منحصربه فــردی در مدل کســب و کاری خود داشــته 
باشد و مزیت رقابتی جدید تولید کند، احتمال دارد 

بتواند سهم بازار بهتری را کسب کند.«
برکتیــن افــزود: »با توجــه به رقبــای بزرگی کــه در این 
حوزه در مقابل فیدیلیــو وجود دارد، احتمــالاً با ارائه 
تخفیف هــای چشــمگیر در بــازار می توانــد موفقیت 
کوتاه مدتی در مقابل رقبای بزرگ خود داشته باشد.«
مدیرعامــل میاره همچنیــن گفت: »بــا ورود فیدیلیو 
امــکان دارد بــازار ایــن حــوزه دچــار تــکان شــود، امــا 
جذب مشــتری وفادار بســتگی به ایجــاد مزیت های 

رقابتی تازه دارد. در این بازار هر کسب وکاری که یوزر 
 بیس بیشــتری دارد و ســرویس های متنوع تری ارائه 

می دهد، شانس برنده شدن بیشتری دارد.«
او در آخر اضافه کرد که احتمال کنار رفتن فیدیلیو در 

مقابل رقبای بزرگش کم نیست.

بازارلجستیککششقابل
توجهیدارد

با بررســی آمــاری کــه وب ســایت راســتا3۶0 از میزان 
بازدیــد از پلتفــرم محتوایــی فیدیلیــو داشــته، رشــد 
بازدیــد ماهانــه ایــن پلتفــرم در شــهریور 1402 صفــر 

درصد و در اسفند 1402 منفی ۶درصد بوده است.
همچنین این پلتفرم در دی ماه 1402، 2 درصد رشــد 
بازدید و در آذرماه 1402، ۸ درصد رشد بازدید داشته 

است.
مهــرداد ملک محمــدی، مدیرعامــل تاپیــن دربــاره 
احتمــال موفقیــت فیدیلیــو گفــت: »موفقیــت یــک 
پلتفــرم در کســب وکار جدیــد بــا میــزان موفقیت در 
کســب وکار قبلــی خــود و میــزان شناخته شــدن آن 

ارتباط دارد.«
او با خوش بینی بیان کرد: »از ســوی دیگر لجستیک 
فضای گســترده ای اســت و موفقیــت در هر کــدام از 
زمینه هــای آن نیازمند یــک برنامه ریز خاص اســت. 
ورود به حوزه لجســتیک با یک برند شکست خورده 
یا یک نام جدید در هر حالت می تواند جذاب باشد، 
زیــرا فضای کار در حوزه لجســتیک بســیار گســترده 
است و کشش قابل توجهی در این بازار برای فعالیت 
وجــود دارد. در این میــان شکســت خورده بودن یک 
برنــد یــا ناشــناخته بــودن آن تأثیــری در موفقیــت یا 

شکست نخواهد گذاشت.«

سفارشسریع،سختترینحوزه
لجستیکاست

ملک محمــدی بــا اشــاره بــه ســخت بــودن حــوزه 
لجســتیک ســفارش آنلاین غذا گفت: »بحث غذا و 
سفارش ســریع، ســخت ترین نوع لجستیک است، 
زیرا ســرعت در ایــن حــوزه باید بســیار باشــد، اما در 
این حــوزه اســتارتاپ قوی وجــود نــدارد. در این حوزه 
مجموعه میــاره فعالیت خوبی داشــته و بازار جذابی 
هم دارد، ولی کار عملیاتی بسیار ســنگینی را تجربه 
می کند.« او ادامه داد: »اما با توجه به اینکه فیدیلیو 
در حوزه غذا تولید محتوا می کرده، احتمال موفقیت 
زیادی دارد. البتــه این نکته را هم بایــد در نظر گرفت 
که چالش اصلی چنین پلتفرمی، سروکله زدن با کار 
عملیاتی لجستیکی است. این چالش را فقط کسی 
می توانــد مدیریــت کند کــه تجربــه بســیار و مدیران 

توانمندی در این حوزه داشته باشد.« 

موفقیت 
یک پلتفرم در 
کسب وکار 

جدید با میزان 
موفقیت در 

کسب وکار 
قبلی خود 

و میزان 
شناخته شدن آن 

ارتباط دارد
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ماجرای فیلیمو و 
فیلیمیوم؛ روابط عمومی 

بد یا بازی اشباع بازار؟
بحث پلتفرم »فیلیمو« با »فیلیمیوم« به دلیل تشابه اسمی آنها و اظهارنظر ساترا در این باره که به نحوی جانب 

فیلیمیوم را گرفت، در شبکه های اجتماعی بازخوردهای متفاوتی داشت. ماجرا از آنجا آغاز شد که چند روز پیش پلتفرم 
فیلیمو به فعالیت پلتفرم فیلیمیوم واکنش نشان داد و در اطلاعیه ای با عنوان »فریب نخورید«، از مخاطبانش خواست 

که پلتفرم تازه فیلیمیوم را با فیلیمو اشتباه نگیرند.

نگاهی به 
قوانین 
مالکیت فکری 
در ایران

فیلیمو در این متنی که در صفحه اینستاگرام خود منتشر 
کرده، گفته که ساترا با وجود شکایت های مردمی به دلیل 
این تشابه نام تجاری، واکنشی نداشته و از کنار آن عبور 
کرده است. فیلیمیوم در واکنش به این اطلاعیه فیلیمو 
گفته است که نشان تجاری اش از ترکیب دو کلمه »فیلم« 
و »پریمیوم« به دســت آمده و ادعــای فیلیمو نمی تواند 
وجاهتی داشته باشد. ساترا نیز در جوابیه ای که منتشر 
کرد، اقدام فیلیمیوم را قانونی خواند. پیش از این کارنگ 
در گزارشــی ماجرای پیش آمده میان این این دو شرکت 

فعال در حوزه پخش فیلم آنلاین را شرح داده است.

تبلیغفیلیمیومبهوسیلهفیلیمو؟
برخی از کاربران شــبکه های اجتماعی این اقدام فیلیمو 
را نوعی »روابط عمومی بد« توصیف کردند که به نحوی 

باعث معرفی بیشتر فیلیمیوم شده است.
کاربری در اینستاگرام نوشته است: »من که می گویم اینها 
جفت شان یکی است، وگرنه چرا فیلیمو باید در بیانیه اش 
به درصــد تخفیف رقیب هم اشــاره کند؟ بــه نظرم اینها 
بازی های اشباع بازار است تا رقیب دیگری وارد نشود.« به 
نظر می رســد پلتفرم فیلیمیوم نیز از فرصت پیش آمده 
استفاده کرده؛ چون در بخشی از جوابیه خود به فیلیمو، 
از ارائه بسته های محتوایی ارزان قیمت خود گفته است.

اتهامایجادانحصارگرایی
در این میان برخی کاربران، فیلیمو را پلتفرمی خوانده اند 
که خود از پلتفــرم دیگری کپی بــرداری کــرده و اکنون هم 
پلتفرمی آمده و از روی آن کپی کرده و با این منطق، حقی 

برای ادعای فیلیمو قائل نشده اند.

تنظیم گری
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برخی نیز مدعی شــده اند که فیلیمــو و آپــارات، پیش از 
این با رد کــردن گــزارش ســایت های دانلود فیلــم، رقبای 
خود را از میدان حــذف کرده اند  و به نحــوی باعث ایجاد 

انحصارگرایی در این حوزه شده اند.
کاربر دیگری در اینستاگرام نوشته است: »اسامی مشابه 
در همه جــای دنیــا وجــود دارد و انتخاب اســامی خاص 
برای برند به خاطــر ایجاد مانــدگاری در ذهن اســت. اگر 
اسمی مشابه باشد می تواند آگاه سازی کند و روش های 

تبلیغاتی زیادی را پیش ببرد تا خودش را متمایز کند.«

نگاهیبهابعادقانونیماجرا
اما »کارنگ« برای بررســی ابعــاد قانونی دعــوای اخیر با 
محمدجعفــر نعنــاکار، حقوقــدان و مدیرعامــل »بــاران 
تلکام« گفت وگو کرده اســت. به گفته نعناکار، شباهت 
اسمی نشان تجاری فیلیمیوم به فیلیمو، خلاف قوانین 

حقوق مالکیت فکری است.

وجاهتقانونیخودساتراابهامدارد
نعناکار در ابتدای پاسخ خود مسئله پرچالش وجاهت 
قانونــی ســاترا را بــار دیگــر مطــرح کــرد. ایــن موضــوع 

مدت هاست که در میان vodها محل بحث است.
او درباره این موضوع گفت: »چند نکتــه را باید هم زمان 
در نظر گرفت. نکته نخســت این اســت که اصلاً ســاترا 
به صورت قانونی می تواند به کســی مجــوز دهد یا خیر؟ 
در تمام این سال ها شخصیت حقوقی ساترا در جایگاه 
یک سازمان با ابهامات بســیار جدی روبه رو بوده است. 
برای مثال این سازمان هنوز مجوز تأسیس و اساسنامه 
ندارد و حیطه اختیارات قانونی اش مشــخص نیســت. 
حتی از لحاظ قضایی شناسه ملی هم ندارد که در مراجع 
ذیصلاح قانونی بررسی شود؛ بنابراین اگر کسی بخواهد 
از ساترا شکایت کند، مشخص نیست باید شکایتش را 
به کدام مرجع ببرد.« به گفته نعناکار، در این میان وقتی 
دعوای حقوقی اتفاق می افتد، به معاونت فضای مجازی 
صداوســیما مراجعه می شــود که البته این نهاد فضای 

کاملاً جدایی از ساترا دارد.

قوانینحوزهمالکیتفکری
نعناکار در ادامه صحبت هــای خود به قانون 

مالکیــت فکــری پرداخــت و گفــت: »نکته 
مهم دیگــر قانــون مالکیت فکری اســت. 
همین طــور قوانینــی ماننــد حمایــت از 
پدیدآورنــدگان نرم افزارهــای رایانــه ای، 
قانون تجــارت الکترونیکی کــه در چند 
ماده به ایــن موضوع پرداختــه، قوانین 
ثبت علائم تجــاری که مربوط به ســال 
13۸۶ بــه بعد اســت و قانــون دیگری که 
مربوط به مؤلفان، مصنفان،  هنرمندان 

و خلــق آثار هنــری اســت. جمیــع ایــن قوانیــن در زمان 
شــکل گیری یــک برنــد، حقوقــی را بــرای آن مشــخص 

می کند.«
او در توضیحات بیشتر افزود: »هنگامی که یک برند یا 
یک نشان تجاری در جامعه شــکل می گیرد، بر اساس 
قوانینی که نام بردم، امکان فعالیت موازی و مشابه با نام 
تجاری موجود یا نامی که در مخاطب القای شبهه کند، 
وجود ندارد.« این حقوقدان تأکید کرد که فیلیمیوم نشان 

تجاری خود را نیز مشابه فیلیمو انتخاب کرده است. 

مبنایساترادامنهاینترنتی
رسانههاست

همان طور که گفته شد ساترا در جوابیه خود اعلام کرده 
بود که دعوا بر ســر واژه فیلم نیســت، چون کلمه ای عام 
اســت و فیلیمو تا این لحظــه ادعایی بــرای مالکیت این 
کلمه در کل جهان حقیقی و مجازی اعلام نکرده، بلکه 
مســئله افــزودن دو حرف بــه آن اســت که بــرای فیلیمو 
حقوق مالکانه ایجــاد می کنــد، اما افــزودن چهار حرف 
به همان واژه عام بــرای فیلیمیوم ناقض حقــوق دیگران 
می شــود.« روابــط  عمومــی ســاترا در پاســخ بــه ســؤال 
خبرنگار کارنگ درباره اینکه برندسازی فیلیمیوم قانونی 
است یا خیر، اعلام کرد: »مبنای صدور مجوز به رسانه ها 
در ساترا دامنه اینترنتی آنهاست که فرایند اختصاص 
نــام و حل وفصل اختلافــات از طریــق مرکز ثبــت دامنه 
کشوری ایران )ایرنیک( انجام می شود و موضوع شباهت 
فیلیمو و فیلیمیوم در آن مرکز مطرح نبوده و هر دو دامنه 

ثبت قانونی شده اند.«
 ایــن نهــاد همچنیــن اعــلام کــرد: »بــر اســاس قانــون، 
رسانه های متقاضی استفاده از علامت تجاری )نمانام و 
غیره( باید در زمان اخذ مجوز، مستندات ثبت علامت 
در مرکز مالکیت معنوی سازمان ثبت  اســناد و املاک 
کشور را ارائه دهند و طبیعتاً ساترا نمی تواند اشخاص را 
از منافع نام دامنه اینترنتی یا علامت تجاری ثبت شده 
قانونی بــه صرف داشــتن ادعا یــا نارضایتی رقبایشــان 

محروم کند.«

آیافیلیموماجراراپیگیریمیکند؟
حــالا باید دیــد آیا ایــن موضوع بــرای فیلیمو 
آنقدر جدی است که آن را از طریق مراجع 
قانونــی و بــا توجه بــه قوانیــن موجــود در 
زمینــه مالکیــت معنــوی و ثبــت علائــم 
تجــاری پیگیری کنــد یا موضــوع در حد 
همین اطلاعیه در شبکه های اجتماعی 
باقــی خواهــد مانــد. شــاید در صــورت 
پیگیــری فیلیمــو، مبنــای ســازمان های 
ذیربــط بــرای صــدور چنیــن مجوزهایــی 

اندکی شفاف تر شود.

بر اساس 
قوانین 

مالکیت 
فکری امکان 
فعالیت موازی 

و مشابه با نام 
تجاری موجود 
یا نامی که در 

مخاطب القای 
شبهه کند، 

وجود ندارد





دوشنبهچهارمتیرماهمنتشرمیشود

علیرضا قنادانفصل 3، قسمت 5میثم  سلیمانی

با حمایت پارک فناوری فردا

 برای تماشای لندتک شو 

اسـکن کنـیـد


